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   روز گذشته یک خبر بد در ارتباط با ایران در رسانه ها 
منتشر شد. در این خبر آمده بود که ایران مجددا در لیست 
سیاه اف ای تی اف ماند. ماندن ایران در لیست سیاه در این 
معناست که بانک های مطرح و درجه یک بین المللی نمی توانند 
با ایران وارد تبادلات مالی شوند و تازمانی که ایران از این لیست 
خارج نشود، احتمالا سایر بانک های درجه چندم هم تنها 
مبالغ اندکی دلار برای ایران جابجا می کنند و با هزینه های 
بالاتری اقدام به جابه جایی پول برای ایران خواهند کرد. ماندن 
ایران در لیست سیاه اف ای تی اف در شرایطی است که جز کره 
شمالی و احتمالا یک کشور آفریقایی تمامی کشورهای جهان 
به عضویت اف ای تی اف درآمده اند. کمترین ضرر ایران در عدم 
عضویت در اف ای تی اف این است که هزینه های بیشتری باید 
برای جابه جایی پول در سطح بین المللی بپردازد شما یک تاجر 
ایرانی را به حساب آورید که با یک قرارداد از یکی از کشورهای 
اروپایی ماشین آلات صنعتی وارد کند در فرض که بتواند مبالغ 
دلاری آن را تهیه کند چگونه می تواند این مبالغ را به آلمان یا 
دیگر کشورهای اروپایی بفرستد. البته این امکان وجود دارد که 
این تاجر به گونه ای مبالغ مورد نیاز برای خرید ماشین آلات 
صنعتی را به سازنده اروپایی ارسال کند، اما به چه شیوه؟ با 
چه کیفیتی و با چه هزینه ای قطعا برای جابه جایی این مبلغ 
باید هزینه بیشتری از نرم بین المللی بپردازد تا بتواند یک واحد 
صنعتی در ایران را راه اندازی کرده و یا نوسازی کند. اینجاست 
که امکان دارد از تصمیم خود صرف نظر کند و حتی در اندیشه 
خارج کردن سرمایه های خود از ایران بیفتد. ایران سه شریک 
مهم تجاری در جهان دارد اول چین، دوم ترکیه و سوم روسیه هر 
سه این کشورها عضو دائم اف ای تی اف هستند و سایر کشورها 
در سطح پایین تری به عضویت اف ای تی اف در آمده اند. آنچه باید 
برای دولت ایران مهم باشد منافع ملی است. یکی از گروه هایی 
که ایران به آنها  ارتباط مالی  دارد برای اینکه غربی ها بانک های 
آن کشور را تحریم نکنند اعلام کرده است که ایران از طریقی 
غیر از طریق بانکی به ما  ارتباط دارد. ایران نیز می تواند چنین 
سیاستی را اعمال کند و به گروه های مد نظر خود به طریقی غیر 
از بانکی کمک کند تا مورد تحریم قرار نگیرد. دولت در حال 
حاضر برای گرفتن پول های خود از کشورهای همسایه با چالش 
روبه روست عراق در چارچوب اف ای تی اف عمل می کند بعد 
چطور ایران توقع دارد خارج از این چارچوب بتواند در بازار های 
عراق حضور داشته باشد. در دوسال گذشته اعلام شده که 
سرمایه گذاری خارجی صورت گرفته سوال این است که از کدام 
سیستم بانکی بدون عضویت اف ای تی اف این سرمایه گذاری 
صورت گرفته است؟ رئیس اتاق ایران و چین اعلام کرده در 
برابر هر صد یورو باید 20 یورو به چین پول داد چرا چون عضو 

اف ای تی اف نیستیم. 

  بازهم ماندن در لیست سیاه
یادداشت

  واکنش رسمی ایران 
به تحولات اخیر در روسیه

سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران گفت که تحولات داخلی در 
روسیه موضوع داخلی این کشور است. ناصر 
کنعانی در یک موضع گیری رسانه ای، رویداد 
اخیر در روسیه را موضوع داخلی این کشور 
دانست و افزود: جمهوری اسلامی ایران از 
حاکمیت قانون در فدراسیون روسیه حمایت 
می کند. رسانه ها به نقل از رادیو محلی مسکو 
گزارش دادند که ارتش روسیه به دستور دفتر 
ریاست جمهوری در مسکو وضعیت فوق العاده 
اعلام کرده است. رسانه ها همچنین گزارش 
دادند که در دفتر مرکزی گروه واگنر در سن 
پترزبورگ روسیه درگیری ایجاد شده و 
یوگنی پریگوژین، فرمانده این گروه تهدید 
کرده که وزیر دفاع این کشور در میدان سرخ 
به دار آویخته خواهد شد! ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه در سخنانی اظهار کرد، 
نیروهای واگنر به یک توطئه جنایتکارانه از 

طریق شورش مسلحانه کشیده شده اند. 

 FATF ایران در فهرست سیاه
باقی ماند

گروه اقدام مالی )اف ای تی اف(، ایران را 
در فهرست سیاه قرار داد. این گروه اعلام 
کرد با توجه به اینکه کنوانسیون های پالرمو 
و سی اف تی را تصویب و اجرا نکرده است، 
گروه اقدام مالی تعلیق اقدامات علیه تهران 
را لغو کرده و آن را در فهرست سیاه خود 

قرار می دهد. 

تابع قانون هستیم
احمد وحیدی، وزیر کشور درباره تصمیم 
نمایندگان مجلس برای برگزاری انتخابات 
تناسبی در تهران، اظهار کرد: ما تابع قانون 
هستیم ولی این طرح هنوز به قانون تبدیل 
نشده است. اگر طرح نمایندگان به قانون 
تبدیل شد، از آن تبعیت می کنیم. وی درباره 
مخالفت خود با این طرح در جلسه هیات 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  نظارت 
تصریح کرد: نه مخالفت نبود بلکه بابت شیوه 
اجرایی و شفاف تر شدن این طرح بود تا در 
اجرا دچار مشکل نشویم. ما در شیوه اجرا 
صحبت داشتیم ولی اینکه در چارچوب اسناد 
بالادستی است یا نه ورود نکردیم. برای ما 
مهم است که در اجرا، مشکل نداشته باشیم. 

 بسیاری از مخالفت ها با بهشتی 
از سر حسد بود

 سمیه قاسمی، پژوهشگر با بیان اینکه 
آثار شهید بهشتی و سیره عملی ایشان برای 
بنده معیار فهم واقعیت و محیط پیرامونی 
بوده است، به موضع گیری هایی که شهید 
بهشتی و اقداماتی که انجام داده است 
اشاره کرد و گفت: وقتی در قم زندگی کنید 
می بینید ریشه تمام مشکلات بعد از انقلاب 
اسلامی و بهشتی زدایی که قبل از شهادت 
شهید بهشتی وجود داشته است به نظر من 
حسادت، بی تحملی و فهم انسان های آزاده و 
شجاع است؛ بهشتی اینها را می دانست من 
آثار بهشتی را روزانه مطالعه می کنم و این 
تجربه زیسته به من می گوید بهشتی به این 
دلیل این همه مخالف داشت که به او حسد 

می ورزیدند. 

 باید تحمل اعتراضات 
آقایان را می کردیم

سردار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی 
آزمایش های  در  گفت:  سپاه  هوافضای 
موشکی و رزمایش باید تحمل اعتراضات 
آقایان را می کردیم. در این دولت شاهد 
هستیم که همزمان چند برنامه در حوزه 
روابط خارجی از جمله روابط با کشورهای 
همسایه و مباحث مرتبط با آژانس هسته ای 
و حوزه های دیگر در دست اقدام است، اما 
رئیس جمهور شخصاً برای رونمایی از موشک 
مانورپذیر هایپرسونیک »فتاح« حضور پیدا 
کرد. در گذشته اینطور نبود و در آزمایش های 
موشکی و رزمایش باید تحمل اعتراضات 
آقایان را می کردیم. خارجی ها زمانی که 
اعتراض از داخل را می دیدند آنها هم به 
آزمایش های ما اعتراض می کردند ولی امروز 

چنین مواردی مشاهده نمی کنیم . 

 فرزندان شهدا 
از سربازی معاف می شوند؟

شرایط  طبق  عمومی  وظیفه  سازمان 
خاصی برای فرزندان شهدا و جانبازان 
معافیت سربازی در نظر گرفته است. طبق 
این شرایط فرزندان شهدا و آزادگان می توانند 
از تمام مدت خدمت سربازی معاف و یا کسر 
خدمت بگیرند. بر اساس قوانین، فرزندان 
شهیدان و جاویدالاثران هنگام رسیدن به 
سن مشمولیت، از خدمت سربازی معاف 
می شوند. همچنین بر اساس قوانین به ازای 
هر یک ماه اسارت پدر، ۱2 روز کسری خدمت 
سربازی برای فرزندان آزادگان در نظر گرفته 
شده است. البته اگر مدت اسارت 2۴ ماه 
باشد، متقاضی معافیت می تواند به شکل 
دائم معاف شود و نیازی به رفتن به سربازی 

نداشته باشد. 

         مهدی پازوکی
 اقتصاددان

خبــــر
 رئیس قوه قضائیه:   

پذیرای نظرات جامعه نخبگانی و دانشگاهی 
کشور هستیم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در دیدار با جمعی از رؤسا، اساتید 
و فرهیختگان دانشکده های حقوق سراسر کشور اظهار کرد: 
شهید آیت ا... بهشتی شخصیتی آینده نگر، مدیر، مدبرّ، کادرساز 
و کادرپرور بودند و علاوه بر اینکه به مقتضیات زمان عنایت 
داشتند، نیازهای آینده جامعه را هم مورد توجه قرار می دادند و 
سیاستگذاری ها و کادرسازی ها را بر همین مبنا انجام می دادند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای خطاب به مسئولان 
ذی ربط قضائی از جمله »معاون حقوقی قوه قضائیه«، »رئیس 
پژوهشگاه قوه قضائیه«، »معاون منابع انسانی دستگاه قضا« و 
»رئیس دانشگاه علوم قضائی« دستور داد که تعاملات آموزشی 
و پژوهشی فی مابین »عدلیه« و »مراکز دانشگاهی کشور« را با 
لحاظ موضوعات و مقولات کاربردی و جامع محور در راستای حل 
چالش ها و خلأ ها و همچنین آینده نگری و پیش بینی مسائل آینده 
و رفع نیازهای ضروری دستگاه قضا، بسط و گسترش دهند. وی 
افزود: اکنون تعاملات میان پژوهشگاه قوه قضائیه و دانشکده های 
حقوقی سراسر کشور مطلوب است، اما باید این تعاملات ارتقا 
پیدا کند و هم دانشکده های حقوقی بتوانند از داده های قوه 
قضائیه بیش از پیش بهره بگیرند و هم دستگاه قضائی بتواند از 
ظرفیت های این دانشکده ها بهره مند شود؛ لذا در این راستا باید 
سازوکار مدون و متقنی ایجاد گردد. رئیس دستگاه قضا بیان کرد: 
ما موافق هستیم که سازوکارهای مدون و متقنی ایجاد گردد 
تا دانشجویان رشته حقوق در سراسر کشور بتوانند از نزدیک و 
به صورت ملموس با رویه ها و فرآیندهای قضائی در مراجع و محاکم 
قضائی آشنا شوند؛ من زمانی که مسئولیت دادستانی کل کشور 
را برعهده داشتم و در جلسات هیات عمومی دیوان عالی کشور 
شرکت می کردم تاکید و اصرار داشتم که دانشجویان حقوق در 
برخی جلسات هیات عمومی چه در حوزه مباحث »آرای اصراری« 
و چه در حوزه »آرای وحدت رویه« شرکت کنند؛ اکنون نیز تاکید 
دارم که دانشجویان رشته حقوق می توانند با ایجاد سازوکاری 
در برخی جلسات دادگاه ها که منع قانونی ندارد، حضور یابند. 
محسنی اژه ای ادامه داد: باید به این سؤال پاسخ دهیم که آیا نظام 
حقوقی ما توانسته متناسب با زیست انسانی در تحولات جهانی، 
تحول پیدا کند؟ اگر بخواهیم منطبق با نوع نگرش مبتنی بر 
آینده نگری شهید بهشتی به این سؤال پاسخ دهیم، باید بگوییم 
که متأسفانه نتوانسته ایم متناسب با تحولات جهانی و انسانی، 
نظام حقوقی خود را متحول کنیم؛ فلذا ضرورت دارد که افق دید 
خود را گسترش دهیم و برنامه ریزی های مبتنی بر آینده نگری را 
بیش از پیش در دستور کار قرار دهیم.محسنی اژه ای تصریح کرد: 
باید اطلاعات و آگاهی های حقوقی مردم در راستای پیشگیری از 
وقوع جرم گسترش و توسعه یابد و این موضوع و مقوله ای است 
که نظام آموزشی و پژوهشی حقوق در کشور در راستای آن، 
می تواند منشأ اثر باشد. رئیس قوه قضائیه خطاب به رؤسا، اساتید 
و فرهیختگان دانشکده های حقوق سراسر کشور اظهار کرد: ما در 
قوه قضائیه با آغوش باز پذیرای نقطه نظرات، دیدگاه ها، پیشنهادها 
و انتقادهای جامعه نخبگانی و دانشگاهی کشور هستیم و به این 
موارد و موضوعات در حد توان و منطبق با موازین قانونی ترتیب 

اثر می دهیم. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
تاکید بر ضرورت توزیع مناسب با 
توجه به سند آمایش و نیز تکمیل 
زنجیره ارزش افزوده فعالیت های 
علمی و فناورانه اظهار داشت: به 
هیچ وجه نباید اجازه داد، سرعت 
پیشرفت و کسب مرجعیت علمی 
در کشور کند شده یا کاهش یابد. 
سید ابراهیم رئیسی ظهر دیروز 
شنبه در جلسه شورای عالی علوم، 
تحقیقات و فناوری )عتف(، با اشاره 
به اولویت های کاری مطرح شده از 
سوی این شورا، بر اولویت سنجی 
شده  مطرح  موارد  اجرای  در 
متناسب با ضرورت ها، نیازها و 
نیز اعتبارات و امکانات کشور 
تاکید کرد. وی با اشاره به طرح 
برگزاری الکترونیک آزمون ورود 
به دانشگاه ها افزود: این طرح باید 
به شکل دقیق مورد آزمایش قرار 
گرفته و حتی در برخی مناطق 
و استان ها اجرا شود تا اشکالات 
و ایرادهای آن شناسایی و رفع 
شده و در زمان اجرای سراسری 
وی  نشود.  مواجه  مشکل  با 
همچنین با اشاره به طرح ارتقای 
کارآمدی سیاست گذاری ها در 
حوزه جوانی جمعیت کشور با 
تاکید بر پاسخ گرفتن عملی از 
سیاست های اجرایی جوان شدن 
جمعیت، تصریح کرد: قانون خوبی 
برای جوان سازی جمعیت تنظیم 

و تصویب شده، اما باید به شکل 
مرتب در عرصه اجرا مورد ارزیابی 
قرار گیرد تا ببینیم که جامعیت 
داشته یا نه؟ رئیس جمهور دستور 
بعدی جلسه یعنی راهکارهای 
اجرایی  موانع  رفع  و  تسهیل 
پژوهش و فناوری در کشور را 
مورد اشاره قرار داد و تاکید کرد: 
بخشنامه ها و دستورالعمل ها باید 
ناظر بر شرایط واقعی در میدان 
عمل، از جمله چیستی مشکلات و 
امکانات و ظرفیت های موجود برای 
حل مشکلات تدوین شوند. وی در 
ادامه سخنانش با مفید توصیف 
کردن ایجاد سکوی نظام ایده ها و 
نیازها )نان( به عنوان پنجره واحد 

نظام ملی نوآوری کشور گفت: 
نکته بسیار مهم این است که به 
هیچ وجه نباید اجازه داد، سرعت 
پیشرفت و کسب مرجعیت علمی 
کاهش  یا  کند شده  در کشور 
یابد. وی با اشاره به برخورداری 
کشور از بیش از ۱0۱ هزار عضو 
هیات علمی دانشگاه ها و مراکز 
علمی، بر استفاده از این پشتوانه 
علمی برای سرعت بخشیدن به 
عرصه های  در  کشور  پیشرفت 
کشاورزی،  صنعتی،  مختلف 
خدماتی و فناوری تاکید کرد. 
توزیع مناسب فعالیت های علمی 
و فناورانه با توجه به سند آمایش 
و تکمیل زنجیره ارزش افزوده در 

فعالیت های علمی و فناورانه از 
دیگر تأکیدات رئیس جمهور در 
جلسه دیروز شورای عالی علوم، 
تحقیقات و فناوری بود. رئیسی 
ضرورت  بر  تاکید  با  همچنین 
لحاظ کردن تلاش ها بر ارتقای 
علم و فناوری در اعطای امتیازات 
علمی و دانشگاهی، آن را در ترغیب 
پژوهشگران برای فعالیت در این 
عرصه و ارتقای مرجعیت علمی 
کشور موثر دانست. وی در پایان 
با تاکید بر این که »شورای عالی 
)عتف( باید طرحی نو دراندازد«، 
اظهار داشت: مردم از این شورا 
انتظار دارند که کارها و اقدامات 
جدید و موثری را در ارتقای علمی 
و فناورانه کشور سامان دهد. در این 
جلسه 5 طرح شامل 2 طرح اجرایی 
کلان  سرمایه گذاری  بلندمدت 
»ارتقای کارآمدی سیاست گذاری 
جوانی جمعیت کشور و برگزاری 
آزمون های الکترونیکی سازمان 
سنجش و آموزش کشور« و نیز 
»راهکارهای تسهیل و رفع موانع 
اجرایی پژوهش و فناوری در کشور، 
سکوی نظام ایده ها و نیازها )نان( 
به عنوان پنجره واحد نظام ملی 
نوآوری کشور و اصول ارزیابی نظام 
علم، فناوری و نوآوری کشور مورد 
بررسی و تایید قرار گرفت و مقرر 
شد با اعمال دیدگاه ها و نظرات 

طرح شده، مصوب تلقی شوند. 

رئیس جمهور: 

قانون جوان سازی جمعیت باید مورد ارزیابی قرار گیرد
 مشکلات اقتصادی، فشار

زیادی بر مردم وارد کرده است

  سید حسن قاضی زاده هاشمی، 
وزیر اسبق بهداشت گفت: مشکلات 
اقتصادی، فشار زیادی بر مردم وارد 
کرده است و در اقصی نقاط کشور 
شاهد جلوه های فقر و محرومیت 
هستیم. جلوه های این مشکلات 
نه تنها در روستاها بلکه در حاشیه 
همین شهرها و بیخ گوش ماست. 
وضعیت حاشیه شهرها به مراتب 
بدتر از روستاهاست. مردم روستاهای 
کشور به علت کمبود امکانات و عدم 
توسعه یافتگی گرفتاری های زیادی 
دارند و به همین علت به حاشیه 
شهرها کوچ می کنند اما در حاشیه 
شهرها از حداقل های مورد نیاز 
برای زندگی بهره مند نیستند. تصور 
می کردیم مثل همه سیستم های 
ارزشمند دنیا با ایجاد نظام رفاه و 
تامین اجتماعی این مشکلات حل 
می شود اما بسیاری از مستمندان 
اکنون با مشکلات مالی و غیر مالی 
دست و پنجه نرم می کنند، به کمک 

نیاز دارند. 

 آرمان ملی: سفیر سابق ایران در انگلیس 
در خصوص سفرهای وزیر خارجه به کشورهای 
حاشیه خلیج فارس از جمله عمان و قطر و اینکه 
می توان این سفرها را در راستای مذاکرات 
هسته ای قلمداد کرد، گفت: اگر خاطرتان باشد 
چند ماه قبل جمعی از دیپلمات های ایران 
که تعداد آنان حدود ۳5 نفر بود، بیانیه ای را 
امضا و منتشر کردند. تأکید این دیپلمات ها بر 
این بود که رویکرد حاکمیت باید تغییر کند، 
تا بخش عمده ای از مسائل به سمت حل شدن 
نیل کند. سید جلال ساداتیان اظهار داشت: 
بعضا انتقادهای زیادی نه در ارتباط با بیانیه 
اما در موضوع تغییر رویکرد صورت گرفت و 
اکنون می توانیم بگوییم بالاخره به این نتیجه 
رسیدیم که باید نحوه تعامل خود با دنیا به ویژه 
با کشورهای منطقه را تغییر دهیم تا بخشی 
از مشکلات به سمت حل شدن حرکت کند. 
از جمله آن مشکلات بحث هسته ای است که 

تأثیری بیش از سایر عوامل در مسأله خواهد 
داشت، ولی سایر عوامل هم موثر هستند که اگر 
شما با تمام دنیا سر ناسازگاری داشته باشید یا 
از طریق دیپلماسی و سازگاری امتیازی بدهید 
و امتیازی بگیرید یا امتیازی بگیرید و امتیازی 
بدهید، این تعامل و تبادل می تواند بخش 
عمده ای از مسائل را حل کند. وی تصریح کرد: 
اینکه تفاهمات اولیه چیست، هنوز هم به درستی 
نمی دانیم بر سر چه چیزهایی توافق کردند. به 
نظر می رسد با حدس و گمان های تحلیلی، توافق 
شده که برخی از زندانی های طرفین، مبادله 
شوند، برخی از قدم های پادمانی از سوی ایران 
برداشته شود که این کار صورت گرفته و نکته بعد 
اینکه در مقابل، بخشی از دارایی های ایران آزاد 
شود که سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام 
کرد ۳ میلیارد دلار از دارایی های ایران آزاد شده 
یا در مورد پولی که در عراق داشتیم به این کشور 
اجازه داده شد که آن پول را بابت بدهی گاز ما به 

ترکمنستان بدهد و بخشی  از آن را صرف غذا و 
دارو کنند. سفیر پیشین ایران در انگلیس گفت: 
این توافقات، خیلی مطلوب و به عنوان امری که 
کاملا مثبت تلقی شود نیست، اما گام های مثبتی 
به سمت اعتمادسازی طرفین اتفاق می افتد 
تا ایران بتواند بخشی از مسائل داخلی خود را 
حل و فصل کند که هم آمریکایی ها بتوانند 
دستاوردهایی در سیاست خارجی شان بدون 
آنکه دستاویزی به مخالفان کنگره، مجلس 
سنا یا نمایندگان ارائه کنند، داشته باشند یا 
برای آنکه انتخابات آتی آنها تحت تأثیر منفی 
این جریان ها قرار نگیرد و بتوانند از آن به عنوان 
جریان های مثبت بهره برداری کنند، این اتفاقات 
رخ می دهد. این موارد گام به گام و قدم به قدم 
جلو می رود. امیدواریم این دولت بتواند در سایه 
توافقاتی که ولو خیلی مطلوب نباشد، اما گامی 
رو به جلو است، بتواند مسائل و مشکلات خود را 

حل و فصل کند. 

 سیدجلال ساداتیان: 

مسائل پیرامون توافق حدس و گمان است

»آرمان ملی« مبادله زندانیان ایرانی- آمریکایی و اثر آن بر احیای برجام را بررسی می کند

تبادل زندانیان گام اول توافق؟

 سفره ملت 
نصف  شده است

زبان فارسی زبان 
بین المللی برای عبور از 

تنگه هرمز

فعال  حقیقت پور،  منصور 
من  گفت:  اصولگرا  سیاسی 
نمی گویم دولت تلاش نمی کند، 
اما دستاوردی که تولید امید کند و 
بر مبنای منطق باشد را نمی بینم. 
بالاخره ایشان دلار 2۷ هزار تومان 
را گرفته و 50 هزار تومان کرده 
است. یعنی ثروت و سفره ملت را 
کمتر از نصف کرده اند. آن موقع 
می گرفتیم  ۱5تومان  را  مرغ 
الان ۱20تومان باید بگیریم. من 
احساس می کنم دستاورد واقعی 
را وقتی می توان اعلام کرد که 
مردم احساس رضایت از مسکن و 
معاش و اشتغال داشته باشند. من 
نمی توانم قضاوتی کنم، بالاخره 
ایشان از ظرفیت مشاورین استفاده 
می کنند و شاید آن ها آمار های این 

چنینی به ایشان می دهند. 

 فرمانده نیروی دریایی سپاه 
پاسداران گفت: هر کشتی که 
بخواهد از تنگه هرمز عبور کند 
باید با زبان فارسی خود را معرفی 
مقصد  و  محموله  ملیت،  کند، 
را باید به ما اعلام کند که اگر 
این کار را انجام ندهد قطعا به 
سراغش می رویم. سردار علیرضا 
تنگسیری با اشاره به تحرکات 
دشمن پس از دستگیری ملوانان 
آمریکایی در خلیج فارس عنوان 
کرد: دلاورمردان نیروی دریایی 
این ملوانان را در جزیره فارسی 
نگه داشتند، به خاطر آزادی این 
ملوانان هواپیمای آمریکایی از 
روی ناو به پرواز درآمد که به آن ها 
هشدار داده شد اگر این هواپیما 
در جریزه فارسی بنشیند او را 
می زنیم که با این هشدار مجبور 
برگردانند.  را  هواپیما  شدند 
سردار تنگسیری با بیان اینکه 
امروز خداوند به ما اقتدار داده که 
ثمره خون شهداست، تاکید کرد: 
خداوند به هر که بخواهد عزت 
می دهد و ما، چون با خدا هستیم 

عزتمندیم. 

 آرمان ملی- احسان اسقایی: در 
عرصه روابط بین الملل خصوصا در ارتباط 
با ایران و آمریکا که چندین دهه است با 
یکدیگر در قطع روابط دیپلماتیک قرار 
دارند پالس ها، نشانه ها و اخبارکوتاه با سطح 
ارزشی پایین را هم باید با دقت مورد ارزیابی 
قرارداد. هر خبری ازتاییدها و تکذیب های 
دو سویه و حتی خبرهایی از منابعی که 
می خواهند نام آنها فاش نشود؛ همه و همه 
نشانه آن است که خبری در راه است. در 
روابط ایران و آمریکا مساله تبادل زندانیان 
دو کشور خصوصا زندانیان آمریکایی یک 
نشانه بارز از آن است که یک موضوع مهم و 
یا باز شدن گره حیاتی برای رفع تحریم های 
ایران و بازگشت آمریکا به توافق وین احتمالا 
منوط به آشکار شدن تصمیم ایران برای 
رهایی زندانیان آمریکایی و بالعکس خواهد 
بود. اخیرا تارنمای رسانه ای »المانیتور« 
در آمریکا به نقل از وزیر خارجه عمان 
نوشت که جمهوری اسلامی ایران و آمریکا 
فاصله اندکی تا توافق بر سر آزادی زندانیان 
آمریکایی دارند. سید بدر البوسعیدی افزود: 
که جدیت واشنگتن و تهران همزمان با 
تلاش مذاکره کنندگان آنها برای دستیابی 
به توافق بر سر پرونده هسته ای احساس 
می شود. وزیر خارجه عمان در خصوص 
توافق احتمالی ایران و آمریکا در موضوع 
زندانیان افزود: می توانم بگویم که آنها 
)به توافق( نزدیک هستند. همچنین یک 
دیپلمات اروپایی آگاه از مذاکرات میان ایران 
و آمریکا نیز گفت که توافق بر سر تبادل 
زندانیان نزدیک است. سخنگوی نمایندگی 
ایران در سازمان ملل متحد نیز در این باره 
اعلام کرد که این دور از تبادل زندانیان بیش 
از دو سال است که در دستور کار قرار دارد و 
اکنون بیش از هر زمان دیگری به دستیابی 

به توافق نزدیک شده ایم.

غیر  اول  زندانیان  تبادل  آغاز   
آمریکایی ها

چندی پیش بعد از آنکه تهران، »اولیویه 
واندکاستیل« بلژیکی را در تبادل زندانیان با 
میانجیگری مسقط آزاد کرد، »هیثم بن طارق 
السعید« سلطان عمان در اواخر ماه مه به ایران 
سفر کرد. همچنین چند روز پس از سفر سلطان 
عمان، ایران یک زندانی دانمارکی و دو زندانی 
اتریشی را، در راستای توافقی که عمان واسطه 
آن بود، آزاد کرد. با این وجود گویا آنگونه که 
از لابه لای اخبار مختلف می توان برداشت کرد 
احتمالا یکی از گره های مذاکرات ایران و غرب 
در هسته ای مساله تبادل زندانیان است. پیش از 
این نیز خبرهایی در ارتباط با مذاکرات مستقیم 
نماینده ایران و آمریکا در سازمان ملل متحد 
منتشر شد، هرچند ابعاد خبری هسته ای این 
مذاکرات و احتمالاتی که در این ارتباط داده 
می شد بیشتر بود اما برخی رسانه ها موضوع 
مذاکرات دو طرف را مربوط به تبادل زندانیان 
اعلام کردند. سیروس عسگری زندانی دو 
تابعیتی بود که با بدرقه محمدجواد ظریف 
راهی آمریکا شد. جیسون رضاییان، خبرنگار 
واشنگتن پست از جمله کسانی بود که در سال 
20۱۶ به همراه سه ایرانی- آمریکایی دیگر با 
هفت ایرانی زندانی در خاک آمریکا مبادله شد. 
در سال 20۱5 نیز ایران ژیائو وانگ، شهروند 
آمریکایی را که به اتهام جاسوسی در ایران 

زندانی بود آزاد کرد. 
 مساله تبادل زندانیان آمریکایی

هرچند برخی زندانیان آمریکایی در ایران 
آزاد شده اند اما تعدادی دیگر هنوز در ایران 
زندانی هستند و به نظر می رسد آمریکایی ها 
پیگیرند تا این زندانیان را آزاد کنند. برخی 
منابع خبری آزاد شدن یک زندانی اروپایی قبل 
از حضور سلطان عمان در ایران را به همراه آزاد 
شدن دو زندانی دیگر بعد سفر سلطان هیثم 
را نشانه بارزی از آن دانستند که سلطان برای 

برداشتن گام هایی عملی در تبادل زندانیان به 
ایران آمده است و تبادل زندانیان را هم نقطه 
آغاز رسمی روند مذاکرات ایران و غرب برای 
احیای برجام تحلیل کردند. خبر اخیر در 
ارتباط با احتمال آزادی زندانیان باقی مانده 
آمریکایی در ایران را هم می توان در این راستا 
دانست چرا که این بار وزیر خارجه عمان در این 
ارتباط خبر داده و اعلام کرده که هر دو طرف 
برای مذاکرات و تبادل زندانیان از آمادگی 
بیشتری برخوردارند. زندانیان باقی مانده 
آمریکایی در ایران سیامک نمازی، عماد شرقی 
و مراد طاهباز اند که به اتهام جاسوسی در زندان 
اوین هستند، و به نظر می رسد بایدن احتمالا 
قصد دارد با آزاد سازی آنها از ایران برای خود در 
آمریکا یک دستاورد هم بسازد. ضمن اینکه او 
می تواند با این مقدمه عملا شرایط در آمریکا را 
برای بازگشت به برجام مهیا کند. از این رو باید 
پالس عمانی آزادی زندانیان را به نوعی برابر با 
پالس اقدامات آمریکایی ها در جهت بازگشت 
به برجام و یا حتی کاهش تحریم های ایران 
دانست. البته هر بار که اخباری در این زمینه 
منتشر شده برخی منابع خبری و رسمی تلاش 
کردند آن را تکذیب و این دسته اخبار را یک 
اقدام رسانه ای اعلام کنند با این وجود از زمان 
انتشار این خبر تا زمان انعقاد این گزارش هنوز 
هیچ منبعی افزایش احتمال آزادی زندانیان 
آمریکایی را رد نکرده است. البته ذکر این نکته 
هم مهم به نظر می رسد که آزادی زندانیانی 
مانند سیامک نمازی در ایران نمی تواند، بدون 
اعطای یک امتیاز از سوی آمریکایی ها باشد. 
ایرانی ها مخترع بازی شطرنج هستند. این 
روزها احیای مذاکرات برای رفع تحریم ها به 
ایستگاه تبادل زندانیان رسیده است. سربازان 
شطرنج ایرانی به سادگی از صفحه بازی حذف 
نمی شوند مگر اینکه خود را به پایان خط 
رسانده و با قربانی کردن خود یک فیل، رخ و یا 

اسب ایرانی را به میز شطرنج باز گردانند.


